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 المستخلص

يحتلا  كملا  .العديد من العواملل الخصيليو والتيميميلويتأثر ب عمل الممرضين إن مستوى تحفيز
 اسلتراتيييا  تحفيزيلو اعاللو لتحسلين ا دات التمريضللك ونلللا ملن صل ل زيلاد  إلىالممرضين 

قدرتهم على موايهو تحديا  عملهمك التزامهم المؤسسلك البقات داصل المؤسسو وايضلا رضلامهم 
الممرضللين  علللى مسللتوى تحفيللز عمللل   التعللرع علللى العوامللل التللل تللؤثر :الهدددفالللوميفل 

 .الكمللالويلفل العرضلل  يمط الدراسو هلو :منهجية البحث .لمستخفى الحكوملك بمدييو يد با
. لتسليط الضوت على ميموعا  محدد  ملن مكلان الدراسلو صن عييا  الحيصتم تطبيق تقييو أ

لقياس مستوى تحفيز عملل الممرضلين وتحديلد لقد تم تيميع البيايا  من ص ل استصدام استبيان 
ويلد   :نتداج  الدراسدة. مسلي    /ممرض 082ايري  الدراسو على . العوامل المؤثر  عليها

لللدى الممرضللين كللان مرتفعللا اللل كللل مللن المحفللز الللداصلل مسللتوى التحفيللز هللنا الدراسللو أن 
للدى الممرضلين أعللى ملن ( اللدوااع الناتيلو)والمحفز الصاريلك بييما كان محفز العمل الداصلل 

كمللا أمهللر  هللنا الدراسللو أن مسللتوى تحفيللز عمللل الممرضللين يتللأثر . محفللز العمللل الصللاريل
ع قلو إييابيلو بلين العواملل الخصيليو  حيل  ويلد . بالعديد من العوامل الخصييو والتيميميلو

 الداصليللو)الممرضللين  تحفيللز عملللومسللتوى ( أعلللى مسللتويا  قللو  الحايللوك والقلليم المخللتركو)
وأيضا أمهر  يتامج هنا الدراسو الى ويود ع قو اييابيو بين العواملل التيميميلو (. والصارييو

لمكاالت ك زمل ت العمللك طبيعلو العملل الهامللوك ا( البلدت )ا يورك الترقيوك الإخراعك الفواملد )
تستيتج الدراسو بلأن : الاستنتاجات والتوصيات.  ومستوى تحفيز عمل الممرضين( واتتيات 

ملن صل ل تلواير الحاليلو هيالا حايو إلى تعزيز وتطلوير اسلتراتيييا  التحفيلز بمكلان الدراسلو 
بالإضللااو الللى . اع الللداعما يللور والبللدت  المياسللبوك وزيللاد  اللرص الترقلللك وتخللييع الإخللر

صلق بيمو يحيو ال مكان العمل تلدعم الع قلو بلين زمل ت العمللك وتلوار سياسلو مريلو الحايو ل
يسللمب بعمللل توزيللع يللداول الممرضللين بيفسللهم بمللا تسللمب بسللاعا  واوقللا  عمللل مريللوك كمللا 

لزيلاد   الل العملليتياسب مع احتياياتهم ويتسم بالمرويو لتعديله بياتاً على التيسيق مع زم تهم 
 .مستوى التحفيز لدى الممرضين

 
ك يمريو التحديد الناتلك العوامل المحفز ك استبيان عن ينالتحفيزك الممرض :الكلمات الرجيسية

 .التحفيز
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Abstract 

Background: Nurses' work motivation level is affected by several personal and 

organizational factors. Thus, effective motivation strategies are required for all nurses 

to encounter their work challenges and to attract, maintain, motivate, satisfy and 

improve nursing performance. Aim: To identify factors affecting nurses' work 

motivation level at a governmental hospital, in Jeddah city. Methodology: A 

quantitative, descriptive cross-sectional study was conducted. Quota sampling 

technique was implemented to highlight specific groups from the selected setting. The 

data were collected by using a structured questionnaire to measure nurses' work 

motivation level and to identify the affecting factors. The total sample size was 280 

registered nurses. Results: This study revealed that nurses' work motivation level was 

high in both intrinsic and extrinsic motivation. Nurses' work motivation was higher 

intrinsically more than extrinsically. This study showed that nurses' work motivation 

level affected by several personal and organizational factors. A positive relationship 

was found between personal factors (higher order need strength and shared values) 

and nurses' work motivation (intrinsic and extrinsic). Additionally, there is positive 

relationship between organizational factors (pay, promotion, supervision, fringe 

benefits, contingent rewards, co-workers, nature of work and communication) and 

nurses' work motivation level. Conclusion and Recommendations: There is a need 

to enhance and promote the motivational strategies within the current study setting by 

providing satisfactory remuneration, equitable benefits increase the chances of 

promotion and encourage supportive supervision. Additionally, there is a need to 

create healthy workplace environment that support co-workers' relationship, providing 

flexible policy that allow nurses to have flexible working hours, changing shift with 

other and allow them to plan their working schedule by their own to increase nurses' 

work motivation level.   
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